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ОПТИКО МЕХАНИЧЕСКАЯ АНАЛОГИЯ И ТРАЕКТОРИЯ КВАНТА 

Аннотация. В рамках специфичной модели дисперсионной связи между энергией и 
импульсом получено уравнение траектории релятивистских частиц (в частности, квантов). 
Выявлена  полная аналогия с уравнениями для классических частиц (полученных из 
вариационного принципа механики) и лучей (выведенных из принципа Ферма). 
Сформулирована проблема дальнейшего развития задачи, связанная с конкретизацией 
вида потенциальной энергии кванта. 
Ключевые слова: дисперсионное соотношение, вариационный принцип механики, 
принцип Ферма. 
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OPTICAL-MECHANICAL ANALOGY AND QUANTUM TRAJECTORY 

 Abstract. Equation   trajectory   relativistic  particles  (in particular, quanta) received  within  
the  specific  model  of  the  dispersion  relation  between  the energy  and  momentum.  
Revealed  a  complete  analogy  with  the  equations  for classical  particles  (obtained  from  
the  variational  principle  of  mechanics)  and rays  (derived from Fermat's principle).  We  
formulate  the  problem  of  further development  of  the  tasks  associated  with  a particular   
form  of  the potential energy  of  the  quantum. 
Key words:  dispersion relation, the  variational  principle  of  mechanics, Fermat's  principle. 
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ОРИЕНТАЦИЯ КРАСИТЕЛЕЙ ПРИ ВЗАИМОДЕЙСТВИИ                                           
С ЛАЗЕРНЫМ ИЗЛУЧЕНИЕМ 

Аннотация. Предложена теория ориентирования красителя в поле  лазерного излучения. 
Определена энергия взаимодействия молекул красителя с магнитным полем излучения. 
Показано, что ориентация молекул красителя определяется их взаимодействием с 
электрическим полем излучения.  
Ключевые слова: красители, лазерное излучение, поле световой волны, диамагнитная 
восприимчивость. 
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ORIENTATION OF DYES UNDER LASER IRRADIATION ORIENTATION OF 
DYES UNDER THE ACTION OF LASER IRRADIATION 

Abstract. A theory of dyes orientation in the field of a light wave is proposed. The energy of dye 
molecules’ interaction with the magnetic field of laser radiation is determined. The orientation 
of the dye molecules is shown to depend on their interaction with electric field of radiation.  
Keywords: dyes, laser radiation, light wave field, diamagnetic susceptibility 
 

                                                           


